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Anna Soler: «Després de mitja
vida, arribo a la conclusió que
necessito la música per viure i
gaudir-ne, i vull transmetre-ho a les
noves generacions»
Anna Soler Comas és cap d'estudis d'Esclat i especialitzada en violoncel, té el
títol professional de Cant al Conservatori de Música de Barcelona i el de Saxo
pel de Badalona. Llicenciada en Història de l'Art per la UAB, ha format part com a
violoncel·lista de l'orquestra Virtèlia Sinfonietta, del quartet de corda Andrea i
com a soprano de l'Orfeó Manresà i del quartet Jazz Veu. Saxofonista del quintet
de jazz Madams i de la Big Band de la Unió Musical del Bages, ha participat
també en el cor Esclat Gospel Singers. Des del 2017 és membre de la coral
Escriny i del col·lectiu Música per la Llibertat.

Anna Soler Comas. | Foto: Francesc Rubí.

? Quina ha estat la influència paterna en la teva vida professional?

? Em va marcar molt la seva manera de ser. Sabia treure la part bona de l'adversitat, tenia molt
sentit de l'humor i gran capacitat per aglutinar col·lectius, sabia trobar el més bo de cadascú.
Era un admirador de la Mary Santpere fins al punt d'imitar-la, posar-se la roba i cantar el seu
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número. Penso que això d'ajuntar col·lectius ho he heretat una mica i intento aplicar-ho a l'Esclat.
Herència seva és que m'agrada trepitjar escenaris, però no soc actriu i davant d'un text estic
indefensa. En canvi, cantant em sento més bé. He col·laborat en innocentades en petits papers
i, durant els anys que la Innocentada tenia un cor, buscàvem, adaptàvem, arranjàvem i assajàvem el
repertori, amb amics nostres del món coral que en volien formar part.

? Et va explicar l'inici de les Innocentades?

? Sí. La van començar uns amics i ell que aleshores tenia disset anys. El primer any es va fer al
Cor de Sant Josep i es deia La sardana dels geperuts. Ballava l'Esbart Dansaires Manresans i
ell, amb d'altres amics, feien un esquetx teatral. Era com un xou de varietats, i els primers anys
va tenir aquest format. El seu germà Francesc estava molt lligat a l'Agrupació Cultural del Bages
amb les sardanes, d'on ve la relació entre les activitats de l'Esbart i del teatre. No es va atribuir
mai la Innocentada, que era molt popular, i sempre va afirmar que eren un equip. Al cap dels
anys molts dels textos els escrivia ell, per això el seu nom hi ha quedat lligat. Penso que les millors
que va escriure van ser de 1970 a 1975 i més concretament Els llits de Valldemosa i Ja sé que
no s'estila, després interpretada pel Col·lectiu d'Actors Manresans.

? Estàs contenta de la teva etapa com a instrumentista?

? Si vols ser un bon instrumentista cal estudiar molt, la corda ho exigeix. Però al final em vaig
qüestionar que només volgués ser violoncel·lista. Després de mitja vida arribo a la conclusió que
necessito la música per viure i gaudir-ne, i vull transmetre-ho a les noves generacions. Al nostre
país, ser un bon intèrpret és molt difícil, perquè has de ser boníssim; tocar amb una orquestra
també és complicat perquè n'hi ha poques. Toco als llocs i amb la gent que em ve de gust. Estic
en contacte amb els músics i faig un manteniment, perquè si no et rovelles molt i perds agilitat.
Però, la meva aposta professional és l'ensenyament de la música.
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Foto: Francesc Rubí.

Esclat

? Quin va ser el teu primer contacte amb l'Esclat?

? Als set anys. Seguint amb la línia de la Flama, per estimular i aprendre amb la base d'una
metodologia de pedagogia activa i enfocant la música a partir de les qualitats de l'infant per
aprofitar que ja canta, balla i viu la música d'una manera natural. És una mica el que encara ara
seguim fent, tot i que més modernitzat. Vaig aprendre en la metodologia SAMI (sensibilització i
aprenentatge de la música per infants) durant tres anys. Era una música activa, on tot es
portava immediatament a la pràctica, fèiem moviments corporals, treball instrumental com la flauta
i l'orff, de manera molt vivencial. Al 1992 hi vaig tornar com a professora quan em va contractar
el director Josep Padró. Hi faig classes col·lectives amb nens i m'incorporo al treball d'equip fins a
tenir grups de totes les edats. Actualment, com a cap d'estudis faig la coordinació general
pedagògica, però també tinc nens d'iniciació, grups d'adults, de llenguatge i fins i tot d'orquestra i de
cello.  

? Com s'ha notat la pandèmia?

? Ens ha obligat a reinventar-nos perquè la nostra metodologia és molt vivencial. Aquest curs
passat, amb les mesures de seguretat, tot contacte s'ha d'evitar. Quan ens van tancar a casa al
primer moment va ser dramàtic. Vam haver d'engegar i aprendre a marxes forçades a fer les
classes online de cop, sense haver-ho preparat, en el meu cas ni sabia fer teletrucades. A finals
del curs passat ja n'havíem après i teníem un rodatge. El cello (i qualsevol instrument) per internet
no se sent bé, hi ha retards, no es pot tocar simultàniament amb l'alumne, però cal reconèixer que
ens va permetre sobreviure a les escoles de música. Hi va haver algunes baixes al principi, però
estem contents de la fidelitat dels alumnes que, tot i els canvis en la metodologia, han volgut
seguir fent música. El darrer curs l'hem pogut fer mixt: online i presencial, que és més agraït.
Tenim esperança en la vacunació.

? Quina influència reps del professor Richard Talkowsky?

? Gran. La meva mare em va inclinar cap el violoncel i vaig tenir la sort de començar amb
Talkowsky, un professor americà que estava casualment treballant al Conservatori de Manresa,
que era molt proper, tocava molt bé i tenia la qualitat de saber ensenyar: amb molta paciència,
sobretot en els petits detalls, com fer-te notar el pes i flexibilitat que cal donar a l'arc. Em va
marcar perquè m'agrada molt ensenyar violoncel i en part va ser gràcies a ell. M'anotava moltes
coses i encara conservo la seva llibreta. Vaig agafar el gust per ensenyar. Després de tres anys
a Manresa, quan es va traslladar a l'Escola Luthier del carrer Balmes de Barcelona, m'hi vaig
apuntar com a alumna. Agafava el tren cada setmana. Poc després va plegar i se'n va anar a
viure a Islàndia. Aquells anys era complicat estudiar música a Manresa, perquè no hi havia el
ventall d'oferta que hi ha ara.

? Als divuit anys ja comences a exercir de professora de música?

? Sí, em van trucar des de l'escola de primària de Fonollosa, el 1988, per fer classes de violoncel.
Engegaven el projecte de fer música a l'escola, però treballant molt l'instrument, cosa pionera en
aquell moment a primària. Hi anava un cop per setmana, amb cinc alumnes, i recordo que als
primers mesos encara no tenien els papers arreglats, però l'equip era tan bo que gaudies de la
feina. Com a anècdota, el primer any vaig tenir d'alumne de violoncel David Bonvehí. Hi vaig anar
fins a l'any 2003, quan vaig tenir la primera filla, Tània. Des de fa cinc anys hi he tornat i hi faig
també l'assignatura de cant coral i Orff, a part de les classes de violoncel.

? No et va motivar la interpretació musical professionalment?
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? Penso que per ser intèrpret s'ha de tenir molt talent, dedicar-hi moltes hores i tenir molt clar que
només faràs això, perquè és molt evident que un instrument demana dedicació exclusiva. Mai no ho
he tingut prou clar. Soc una mica tastaolletes i després de fer el grau mitjà, també em vaig
dedicar al cant, al saxo i a d'altres coses. M'ha anat molt bé ser polivalent per a l'escola de
música.

? Com va anar la teva experiència a l'orquestra Virtèlia Sinfonietta amb Llongueras?

? Francesc Llongueras és un director alternatiu als cercles més acadèmics barcelonins. Havia
estat alumne d'un músic romanès molt famós: Celibidache. Llongueras era molt fidel al seu
mestre i de vegades li era difícil entrar en els cercles a l'hora d'obtenir ajuts o subvencions perquè
era un esperit lliure, i portar una orquestra és car. Malgrat això, era un director molt pedagògic i
vaig aprendre molt treballant amb ell. Hi vaig estar gairebé tres anys.
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